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مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان ساختمان های 
قدیمی و بلندمرتبه فولادشــهر را یکی از نقاط خطرآفرین 
در اســتان دانســت.به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، 
منصور شیشــه فروش گفت: شهرداری ها موظف به تشکیل 
کارگروهی شناسایی سازه های آسیب پذیر در برابر مخاطرات 
شده اند، در این کارگروه سازمان نظام مهندسی ساختمان، 
شــرکت گاز، بــرق، آب، ســازمان آتش نشــانی، معاونت 
شهرسازی شــهرداری و اداره کل راه و شهرسازی وضعیت 
ایمنی ســاختمان ها در سطح شهرها را بررسی می کنند.او 
می گوید: کارگروه شناسایی سازه های آسیب پذیر در ۱۱۴ 

شهرداری استان فعال شده اند.
 اداره راه و شهرسازی نیز بر اساس وظایف خود باید ارزیابی 
خطر در ســاختمان ها و به ویژه ساختمان های بلندمرتبه را 
پیگیری کند.مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان 
گفت: به عنوان مثال اداره کل راه و شهرســازی با همکاری 
شــهرداری و ســازمان عمران فولادشهر ســاختمان های 
بلندمرتبه در فولادشــهر را بررســی فنی کرده و در جهت 
پیشگیری از رخداد حوادث، برنامه هایی در شورای مسکن 
تدوین کرده تا بر اساس هماهنگی به عمل آمده، بتواند برنامه 
ایمنی برای ساختمان های بلندمرتبه فولادشهر داشته باشد.

او گفــت: اداره کل راه و شهرســازی و شــرکت عمــران 
فولادشــهر موظف شــده اند برنامه ریزی لازم را در شورای 
مســکن برای اجرای طرح های پیشگیری و کنترل حوادث 
محتمل با توجه به فرســودگی و قدمت این ساختمان های 
بلندمرتبــه تدوین و اجرایی کنند.به گفته شیشــه فروش، 
در شــهر اصفهان کارگروه کارگروهی شناسایی سازه های 
آسیب پذیر در برابر مخاطرات حدود ۳۰۰ بازدید انجام داده، 
این بازدید از نقاط مختلف مثل پاســاژها، مراکز عمومی و 
ساختمان های بلندمرتبه بوده و اخطارهای لازم به مالکان 
داده شــده است. تقریباً در ۲۵۰ مورد اشکالات رفع شده و 
۵۰ مورد دیگر بر اساس قوانین موجود، شهرداری ها باید با 
همکاری دســتگاه قضائی پیگیری های لازم را جهت تأکید 

به مالکان برای رفع خطر از ســازه های موجود دنبال کنند.
او می گوید: کارگروه شناسایی سازه های آسیب پذیر در برابر 
مخاطرات، به طور مســتمر شناسایی سازه های بلندمرتبه و 
قدیمی را در دســتور کار داده، مجدداً دســتورالعملی برای 
فعال شــدن این کارگروه داده ایم تا با همکاری بخش های 
مختلف از نظر ایمنی شبکه های آب، برق، گاز، تأسیسات، 
فرسودگی ساختمان ها، راه های دسترسی و ... اقدامات لازم 
را انجام دهند. این کارگروه هر هفته در همه بخش ها فعال 
اســت و نقاط ضعف هر ساختمان را شناسایی می کند و به 

مالکان اخطار می دهد.
مدیــرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان یکی دیگر 
از نقاط پرخطر اصفهان را بازار بزرگ این شــهر دانســت و 
گفت: بــازار اصفهان حدود ۸ کیلومتر اســت و بیش از ۷ 

هزار و ۵۰۰ واحد صنفی در این بازار مستقر هستند. برای 
ایمنی بازار مرتب جلســاتی تشکیل می شود و وظایفی به 
دســتگاه ها اعلام شده، ازجمله اینکه شــهرداری اصفهان 
تملک ســه محلی که برای ایجاد ایســتگاه آتش نشانی در 
راســته  بازار شناسایی شده را تســریع و ایستگاه ها را دایر 
کند.او گفت: اداره نوسازی و بهسازی شهرداری در مجموعه 
میدان امام)ره( و امام علی)ع( راسته بازار و سقف و دیواره ها 

و ستون های فرسوده را بازسازی کند. 
همچنین باید ســه پست برق در سه مکان بازار ایجاد شود 
که در ســرای ملک التجار پست برق احداث شده و در دو 
ســرای دیگر در بازار گلشن و مخلص قرار شد شرکت برق 
اصفهان ظرف سه ماه آینده این دو پست را نیز احداث کند. 
ضمن اینکه شرکت برق موظف شده در راسته بازار نسبت به 

ایمن سازی شبکه های برق اقدام کند و در این زمینه تاکنون 
یک و نیم کیلومتر از شــبکه های برق را بازســازی کرده و 
مابقی نیز در دســتور کار قرار دارد.شیشه فروش گفت: قرار 
شد تیم مشترکی از آتش نشانی و اتاق اصناف همه صنوف 
بازار را از نظر ایمنی رصد کنند و اخطارهای لازم را بدهند، 
ایــن تیم به فعالان اصناف برای اجرای طرح های ایمنی در 
جهت پیشــگیری از وقوع حریق و حادثه در اماکن تجاری 

توصیه های لازم را ارائه می کند. 
سد معبرها باید رفع شود و راه های دسترسی برای حرکت 
خودروهای امدادی و آتش نشــانی در همه مسیرها ازجمله 
چهارباغ، میدان امام، بازار پیش بینی شــود. پیش از آن نیز 
باید تیم های گشت و بازرسی ایمنی فعال شده و مسیرهای 
دسترســی سریع و آسان تیم های امدادی در حوادث ایجاد 

شود.
او معتقد اســت: دستورالعمل های ایمنی به همه دستگاه ها 
ابلاغ شــده و مکلف شــده اند در جهت حفاظــت در برابر 
حوادث اقداماتــی ازجمله ایجاد سیســتم های حفاظتی، 
سیســتم های آنلاین اعلام حریق، اســتقرار امکانات اطفا 
حریق در محل های مورد نیاز و فعال شدن کارگروه ارزیابی 
ایمنی شهرداری ها، صدور اخطارهای لازم به مالکان داده و 

زمان بندی برای انجام اقدامات انجام دهند.
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان گفت: از نظر 
قانون شهرداری و آتش نشانی مکلف است اخطارهای قانونی 
را به مراکز غیر ایمن بدهد و در جهت رفع ایمنی سیستم ها 
اقدام کند، اگــر مالکان این مراکز اقدامــات لازم را انجام 
ندهند باید با همکاری مراجع قضائی به آن ها اخطار داده و 
برای ایمن سازی این اماکن اقدام شود.به گفته او  براساس 
قانون اگر شهرداری و آتش نشانی از ساختمانی بازدید کنند 
و موردی از خطر شناســایی شود باید سریع اعلام کنند و 
اخطار داده شود و اگر مربوط به موارد ایمنی باشد بلافاصله 
دستور توقف داده خواهد شد، اما هنوز موردی به ما گزارش 

نشده است.

در یک قدمی  متروپل شدن

از ساختمان های بلندمرتبه فولادشهر تا بازار بزرگ اصفهان
استراتژی شرکت نفت سپاهان 

در دوران پسا تحریم توسعه صادرات است
گروه شهرستانها - ریحانه راهپیما: مدیرعامل شرکت پالایش نفت سپاهان 
با اشاره به بررسی های انجام شده جهت تولید مواد افزودنی  مورد نیاز این صنعت 
توسط شرکت های دانش بنیان اعلام داشت : ما در تلاشیم تا علاوه بر تامین نیاز 
داخلی، بخشی از تولیدات خود را نیز صادر کنیم تا بتوانیم فارغ از ارزآوری، برند 
کشور را نیز در منطقه توسعه بخشیم.محمد امیر نیکوهمت دوشنبه نهم خرداد ماه 
در نشست خبری با اصحاب رسانه با بیان اینکه شرکت نفت سپاهان طی فرآیند 
تولید به وسیله هیدروژناسیون ترکیبات آروماتیک سرطان زا را به محصولات بی 
خطر و سبز تولید می کند ، اظهار داشت : این محصولات مصارف صنعتی ویژه ای 
دارد و ارزش افزوده بالایی برای این شرکت و کشور به ارمغان می آورد لذا حجم 
ســرمایه گذاری این شرکت در طرح های توسعه ای به ۱۲۰ میلیون دلار می رسد 
و ۷۰ درصد از تجهیزات این پروژه ســاخت داخل اســت.به گفته وی ، شرکت 
نفت ســپاهان در ســال حدود ۷۲۰ هزار تن انواع روغن های موتوری، بنزینی، 
پارافین و فرآورده های مرتبط تولیــد می کند و هم زمان با این تولید پروژه های 
مختلف توسعه ای خود را نیز به پیش می برد. این پروژه ها در راستای ارتقا کیفیت 
فرآورده های نفتی و روغن است.نیکو همت به نگاه مستمر به توسعه در تولیدات 
خود اشــاره کرد و افزود : ما با ایجاد یک سیستم توزیع فرآورده های مویرگی در 
کشور تلاش کردیم که با کمترین قیمت ممکن فرآورده  های خود را به حلقه های 
آخر زنجیره برســانیم و این مســئله از ایجاد تقلب یا افزایش قیمت جلوگیری 
خواهد کرد .مدیرعامل شرکت پالایش نفت سپاهان گفت: شرکت نفت سپاهان 
تحت لیســانس شرکت پورنر اتریش آلمان اســت و حتی در برخی از گریدهای 
تولیدی خود موفق شده تا گواهی نامه شرکت هایی چون بنز، بی ام دبلیو و رنو را 
دریافت کنیم. این مهم نیز ناشی از تجارب مهمی در تولید و پایداری تولید است.

وی افزود: استراتژی این شرکت برای دوران پساتحریم توسعه صادرات است ؛ در 
این راســتا هاب چابهار در راستای افزایش ایستگاه های صادراتی است ؛ البته این 
شرکت تلاش کرده با حداقل کردن توقفات ناشی از تولید مانند تعمیرات اساسی، 

بهره  وری تولید خود را افزایش دهد .

آبرسانی سد طالقان به آبیک تابستان 
امسال به بهره برداری می رسد

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اســتان قزوین گفت: با اقدامات و پیگیری های 
صورت گرفته پیش بینی می کنیم پروژه آبرســانی به آبیک از ســد طالقان در 
تابستان امسال به بهره برداری برسد و تا پایان سال نیز به دنبال آبگیری اولیه سد 
بالاخانلو و بهره برداری کامل از سد نهب هستیم.به گزارش ایلنا، یدالله ملکی در 
نشست با اعضای معاونت طرح و توسعه شرکت آب منطقه ای با اشاره به پروژه های 
مهم و در دست اجرا توسط شرکت اظهار کرد: در حال حاضر احداث سد و شبکه 
آبیاری نهب، احداث سد بالاخانلو و اجرای خط انتقال آب شرب از سد طالقان به 
آبیک ازجمله پروژه های مهم عمرانی استان هستند که توسط این شرکت در حال 
اجرا بوده و امیدواریم بزودی شاهد تخصیص منابع مالی به این پروژه ها از محل 
اعتبارات سفر رییس جمهور به استان باشیم تا هرچه سریعتر این پروژه ها تکمیل 
و به بهره برداری برســند و سبب ایجاد اشتغال، آبادانی و امید آفرینی در استان 
شــوند.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اســتان قزوین با اشاره به افزایش سطح 
اعتبارات عمرانی شرکت در طول یکی دو سال اخیر، تصریح کرد: افزایش سطح 
اعتبارات در کنار روند مطلوب اجرای پروژه ها نشــان از سطح و کیفیت مناسب 
اقدامات و عملکرد در معاونت طرح و توسعه شرکت بوده و امیدواریم این روحیه و 
انگیزه کاری در ارائه خدمات خدا پسندانه به آحاد مردم استان در همکاران ضمن 
تقویت، پایدار نیز باشــد.وی در بخش دیگری از صحبت های خود اهمیت منابع 
انسانی را در شرکت ها یادآور شد و گفت: شما همکاران سرمایه های اصلی شرکت 
هســتید و از این رو مجموعه مدیریت شرکت همواره بدنبال آن است تا با ایجاد 
محیطی آرام و بدون حاشــیه و فراهم ساختن شرایط رفاهی و معیشتی مناسب 
برای شما ، زمینه لازم برای رشد و ارتقا فعالیت های همکاران را فراهم آورد.معاون 
طرح و توسعه شرکت آب منطقه ای استان قزوین نیز در این جلسه گفت: مجموعه 
همکاران این معاونت همواره در تلاش هســتند تا بتوانند با تحقق اهداف تعیین 
شــده براساس برنامه ریزی و در زمان مقرر زمینه رشد و تعالی شرکت را فراهم 
آورند.علیرضا قاسمی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه های مطالعاتی عنوان جرد: 
یکی از پروژه های مهم مطالعاتی استان در حال حاضر تکمیل مطالعات انتقال آب 
الموت رود به قزوین است که این پروژه در دستور کار و پیگیری استان قرار دارد.

طرح واکنش سریع راهداری در راه های خوزستان 
اجرا می شود

سرپرســت معاونت راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خوزستان 
گفت: هم زمان با سراســر کشــور، طرح واکنش ســریع طوس در طول راه های 
خوزســتان اجرا می شــود.مرتضی بهداروندی در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: 
همزمان با ایام دهه کرامت، میلاد حضرت معصومه )س(، ســالروز بزرگداشــت 
حضرت شاهچراغ )ع( و میلاد حضرت امام رضا )ع( و تحقق شعار این ایام مبارک 
در سال ۱۴۰۱ تحت عنوان خدمت کریمانه؛ جهاد عالمانه، از روز ۱۱ خرداد شبکه 
همیاران مردمی دولت ایجاد و طرح واکنش سریع طوس اجرایی خواهد شد.وی 
افزود: با اجرای این طرح، هم استانی های عزیز و کاربران جاده ای به ویژه رانندگان 
حرفه ای که در ســطح راه های اســتان تردد دارند، می توانند مشکلات مرتبط با 
ایمنی راه ها که نیازمند اقدام سریع برای برطرف کردن هستند را از طریق سامانه 
و تلفن گویای ۱۴۱ گزارش کنند. سرپرست معاونت راهداری اداره کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای خوزستان گفت: موضوعات قابل گزارش در فاز نخست اجرای 
طرح، لکه گیری و اصلاح چاله های مخاطره آمیز در راه ها، پاکسازی و شستشوی 
علایم و تابلوهای ایمنی موجود، پاکســازی اجســام زاید از سطح و شانه راه ها، 
رفــع نقص و عیب از تابلو و علایم و تجهیــزات ایمنی موجود، تکمیل علایم در 
پیچ های تند فاقد علایم کافی، رفع نقص حفاظ ایمنی آسیب دیده و مخاطره آمیز، 
آشکارســازی موقعیت های غیرمنتظره و مخاطره آمیز و ایمن سازی مخاطرات 
بالقوه منجر به حادثه یا انســداد جاده ها است.بهداروندی بیان کرد: طرح واکنش 
ســریع طوس با هدف ارتقاء کیفیت و افزایش ســرعت ارائه خدمات راهداری و 
اولویت دهی به نیازهای ضروری تامین ایمنی راه ها به منظور افزایش رضایتمندی 
کاربران جاده ای و تحقق سیاســت حکمرانی و نظارت مردمی در پیشبرد اهداف 

دولت سیزدهم اجرایی می شود.

مشاهده ۷ قلاده پلنگ ایرانی در خلخال
مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان اردبیل گفت: هفت قلاده پلنگ ایرانی 
در منطقه دربند مشکول خلخال مشــاهده شده است.حسن قاسم پور گفت: در 
روزهــای اخیر نیز ۲ قلاده پلنگ ایرانی در منطقه حفاظتی دربند مشــکول در 
جنوب استان اردبیل مشاهده شده که محیط بانان سعی می کنند صیانت و مراقبت 
از این گونه نادر را انجام دهند.مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اردبیل این 
محدوده حفاظتــی را ۲۹ هزار و ۸۰۰ هکتار اعلام کــرد و گفت: منطقه دربند 
مشکول خلخال زیستگاه بی نظیر برای گونه های مختلف جانوری و گیاهی است 
کــه مراقبت و حفاظت از این منطقه با تلاش مأموران محیط بانی در حال انجام 
است.به گفته او، در ۱۰ سال اخیر با تلاش محیط بانان در صیانت و حفاظت از این 
منطقه در بیش از ۲۲ نقطه پلنگ ایرانی مشاهده شده تا حفاظت و مراقبت های 
لازم از این گونه انجام شود.قاسم پور می گوید: هفت قلاده پلنگ مشاهده شده در 
این منطقه شــامل پنج قلاده پلنگ بالغ و ۲ قلاده توله پلنگ است که همکاران 
ما با تجهیزات مدرن در کنار مشــاهده، سعی می کنند مراقبت های لازم را نیز از 

این منطقه انجام دهند.

۵ دانش آموز در حادثه متروپل آبادان 
جان خود را از دست دادند

سرپرست اداره کل آموزش و پرورش خوزستان گفت: در حادثه ریزش ساختمان 
متروپل آبادان ۵ دانش آموز جان خود را از دست دادند که پیکر های آن ها از زیر 
آوار خارج شده است.مســعود حمیدی نژاد گفت: ۳ دانش آموز از خرمشهر و ۲ 
دانش آموز از آبادان در این حادثه جان باختند.او با اظهار تاسف از این حادثه که 
به جان باختن تعدادی از هموطنان و مصدوم شدن ۳۷ نفر منجر شد گفت: ملیکا 
و میترا صالحیان پور و مســیح صادقی از خرمشهر همچنین آرین و حمیدرضا 
جلیلیــان از آبــادان در حادثه ریزش برج متروپل جان خود را از دســت دادند.

سرپرست اداره کل آموزش و پرورش خوزستان که هفتم خردادماه در پی یافتن 
پیکر های سه دانش آموز خرمشــهر جان باخته در حادثه متروپل پیام تسلیتی 
صادر کرده بود، امروز سه شنبه نیز در پیامی  درگذشت آرین و حمیدرضا جلیلیان 

۲ دانش آموز آبادانی در این حادثه را تسلیت گفت.

اخبار کوتاه

در مهــر مــاه ســال ۱۴۰۰ زلزلــه ای بازفت 
چهارمحال وبختیاری را لرزاند که در این زلزله 
خســارت هایی به اردل نیز وارد شد اما پس از 
گذشت ۹ماه خسارت دیدگان در این شهرستان 
بلاتکلیف هستند.به گزارش مهر، از سال ۱۴۰۰ 
تا کنون بارها زلزلــه چهارمحال و بختیاری را 
لرزانده است که سه زلزله با مرکزیت شهرستان 
اردل بوده یا در این شهرســتان احساس شده 
است.نخســتین زلزلــه که در مهر ماه ســال 
گذشته با قدرت ۵.۷ ریشــتر چلگرد را لرزاند 
که به دلیل بالا بودن قدرت، در شهرستان های 
اردل و فارسان نیز خســارت هایی را به وجود 
آورد.با توجه به وضعیــت جوی هوا پس از دو 
ماه بازسازی منطقه زلزله زده بازفت که میزان 
خســارت ها بالا بود آغاز شد اما نکته اصلی آن 
است که هیچ گونه اعتباری به منظور بازسازی 
مناطق زلزله زده فارسان و اردل اختصاص داده 
نشد و در حال حاضر پس از گذشت ۹ ماه زلزله 

زدگان این مناطق بلا تکلیف هستند.
دومین و ســومین زلزله شهرســتان اردل به 
ترتیب در اســفندماه سال ۱۴۰۰ و اردیبهشت 
مــاه ۱۴۰۱ رخ داد کــه ایــن زلزله هــا نیز 
خوشبختانه خسارت های جانی در پی نداشت 
اما منازل مسکونی و واحدهای تجاری بسیاری 
در این دو بلای طبیعی دچار خسارت شدند که 
تــا کنون برای این دو زلزله نیز مصوبه ای برای 
نحوه بازسازی مناطق زلزله زده مشخص نشده 
است.فرماندار اردل در گفتگو با خبرنگار مهر با 
بیان اینکه در مهرماه ۱۴۰۰ زلزله ۵.۷ ریشتری 
اســتان را لرزاند، اظهار کرد: در این زمین لرزه 
۳۰ واحد شهری و روســتایی احداثی ارزیابی 
شده است.یعقوب شکوهی با بیان اینکه تعداد 
واحدهای تعمیری شهری و روستایی به ترتیب 
۴۰ واحد و ۸۰ واحد می باشد، گفت: ۳۰ واحد 
نیز دچار خسارت معیشتی شده اند.وی با اشاره 
به اینکه تا کنون هیچ گونه تسهیلات و کمک 
هزینه ای برای زلزله زدگان در نظر گرفته نشده 
اســت، گفت: این در حالی است که بازسازی 
مناطق زلزله زده بازفت از ماه های نخست آغاز 

شده و تا سه ماه آینده به پایان می رسد.
فرمانــدار اردل بیان اینکه ســاعت ۲۱ و ۲۵ 
دقیقه جمعه ۱۳ اســفندماه زلزله ای به قدرت 
۴.۳   ریشــتر برای دومین بار در ســال ۱۴۰۰ 
اردل را لرزاند، اظهار کــرد: این زمین لرزه در 
عمق ۱۰ کیلومتر زمین رخ داد.شکوهی ادامه 
داد: در این زمین لرزه خوشــبختانه خسارت 
جانی وارد نشد اما بر اساس ارزیابی های انجام 
شــده ۵۶ واحد شــهری و ۱۸۲ واحد احداثی 
روستایی احداثی هستند.وی با بیان اینکه ۷۲۱ 
واحد مسکونی شــهری و ۶۹۸ واحد مسکونی 
روســتایی تعمیراتی هســتند، گفــت: تعداد 
واحدهای تجاری تعمیری شــهری و روستایی 
در این زلزله ۲۲ و ۱۷ واحد می باشــد.فرماندار 
اردل اعلام کرد: در این زلزله ۵۶ واحد شهری 
و ۱۸۲ واحد روســتایی نیز دچار خسارت های 
معیشــتی شده اند.شکوهی با اشــاره به اینکه 
ارزیابی هــا در همان زمان بــه مدیریت بحران 
چهارمحــال و بختیاری به منظــور تحویل به 
وزارت خانه و تعیین تکلیف تحویل داده شده 
اســت، افزود: تا کنون هیچ گونه تســهیلات و 
کمک هزینه ای به خسارت دیدگان داده نشده 
است.وی افزود: در این زلزله بخش زیر ساختی 

و اماکن عمومی آسیب ندیده است.
شــکوهی با اشــاره به اینکه هزار و ۷۲۴ واحد 
مســکونی و تجاری در زلزله اردیبهشــت ماه 
امســال در اردل آسیب دیده است، اظهار کرد: 
ارزیابی های تکمیلی توسط تیم های ارزیاب به 
پایان رسیده اســت.وی عنوان کرد: بر اساس 
احداثی  تعداد واحدهای مســکونی  ارزیابی ها 
شــهری و روستایی به ترتیب ۸۲ واحد و ۲۵۲ 
واحد است.فرماندار اردل با بیان اینکه هزار و ۴۰ 
واحد نیازمند تعمیر است، تصریح کرد: از این 
تعداد واحــد تعمیراتی ۵۴۸ واحد در محدوده 
شــهری و ۴۹۲ واحــد در مناطق روســتایی 
است.شکوهی با اشاره به خســارت های وارده 
به واحدهای تجاری، مطــرح کرد: چهار واحد 
تجاری شــهری و ۱۲ واحد تجاری روســتایی 
تعمیراتی گزارش شــده است.وی ادامه داد: در 

زلزله هفته گذشــته ۸۲ واحد شهری و ۲۵۲ 
واحد روستایی خسارت های معیشتی دیده اند.

فرمانــدار اردل با اشــاره به فرآیند بازســازی 
مناطق زلزله زده، گفت: آمار ارزیابی شــده به 
ستاد بحران استان تحویل داده شده است که 
پــس از آن این آمار به منظــور ارائه و تصمیم 
گیری در هیئت دولت به وزارت ســپاه کشور 
تحویل داده می شود.شکوهی با بیان اینکه این 
روند طولانی اســت، افزود: در حال حاضر هیچ 
تسهیلاتی برای زلزله »دشتک« که در اسفند 
سال گذشته رخ داد در نظر گرفته نشده است.

مدیر کل مدیریت بحران چهارمحال و بختیاری 
در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به اینکه در 
زمان زلزله هر دســتگاهی وظایفی را برعهده 
دارد، اظهار کــرد: پس از پایان امدادرســانی 
ارزیابی خسارت های وارد شده توسط تیم های 
ارزیاب آغاز می شود.خسرو کیانی به زلزله ۵.۷ 
ریشــتری به مرکزیت بازفت اشاره کرد و ادامه 
داد: این زلزله بیــش از ۶۰ پس لرزه به همراه 
داشت خوشــبختانه تلفات جانی در این زلزله 
وجود نداشت و تعداد مجروحان کم بود.وی با 
بیان اینکه این زلزله در ۲۲۳ روســتا احساس 
شد، عنوان کرد: دســتگاه های مسئول برآورد 
خســارت ها را بر اســاس فرم های مربوطه در 
حوزه های زیر بنایی، کشــاورزی، مســکونی و 
تجاری جمع بنــدی کردند.مدیر کل مدیریت 
بحران چهارمحال و بختیاری با اشاره به اینکه 
در زلزله مهر ماه ۱۴۰۰ اعلام خســارت ها تنها 
از بخش کوهرنگ توسط دستگاه های مربوطه 
به مدیریت بحران اســتان تحویل داده شــد، 
گفت: گزارشــی مبنی بر بروز خسارت از دیگر 
شهرســتان ها در محــدود زمانی اعلام شــده 
واصل نشــد.کیانی با بیان اینکــه فرمانداری و 
دســتگاه های مربوطه اعلام عدم ورود خسارت 
به دو شهرســتان دیگر کرده بودند، افزود: بعد 
از مدتی که جمع بندی خســارات مشخص و 
تحویل به وزارت کشور برای تعیین تکلیف شد 
برخی افراد محدود بــه صورت حضوری برای 
اعلام خســارت مراجعه کردند که این افراد به 

دســتگاه های ذی ربط برای بازدید و بررســی 
مجدد معرفی شــدند.وی ادامه داد: بر اساس 
پیگیری ها مشخص شــد تعدادی از واحدهای 
مسکونی فرسوده هســتند و در این زلزله نیز 

خسارت هایی به این واحدها وارد شده است.
مدیر کل مدیریت بحران چهارمحال و بختیاری 
با بیان اینکه این فرآیند بعد از ابلاغ اعتبار برای 
بازسازی شهرستان کوهرنگ و آمار اعلام شده 
رخ داده است، تصریح کرد: بر اساس نظر وزارت 
خانه در مصوبه تکمیلی که در ســفر ریاســت 
جمهوری تائید خواهد شــد هزار و ۵۰۰ واحد 
مسکونی دیگر به ۴۹۶ واحد احداثی کوهرنگ 

افزوده می شود.
کیانی با بیان اینکه ســفر ریاست جمهوری به 
چهارمحــال و بختیاری در آینده نزدیک انجام 
خواهد شــد، اعلام کرد: واحدهای خســارتی 
شهرستان اردل و فارسان در این مصوبه دیده 
شده اســت.وی تصریح کرد: زلزله اسفند ماه 
دشــتک نیز ۱۴۵ میلیارد تومان به واحدهای 
مسکونی شهرستان اردل خســارت وارد کرد 
که ارزیابی ها در این خصوص انجام گرفته شده 
اســت و پس از جمع بنــدی به منظور تعیین 
تکلیف هیئــت دولت به وزارت خانه ارســال 
گردید.مدیــر کل مدیریت بحران چهارمحال و 
بختیاری با بیان اینکه تعیین تکلیف خسارت 
زلزله دشــتک در حال حاضر توســط سازمان 
برنامه و بودجه کشــور در حال بررسی است، 
گفت: پــس از تکمیل این بررســی ها هیئت 

دولت اعتبار مورد نیاز برای بازســازی منطقه 
را مشخص می کند.کیانی با اشاره به اینکه این 
فرآیند قانونی اما طولانی است، گفت: با توجه 
به شــرایط جوی زمان ساخت و ساز در استان 
محدود است ضروری است هیئت دولت برای 
چهارمحال و بختیاری شــرایط ویژه ای را در 

نظر گیرد.
وی اظهار کرد: در زلزله اردیبهشت ماه نیز ۲۰۵ 
میلیارد تومان خسارت به شهرستان اردل وارد 
شده است که مراحل قانونی در استان تکمیل 
و خســارت های ارزیابی شــده به وزارت خانه 
تحویل گردیده است.مدیر کل مدیریت بحران 
ادامه داد: اگر منزل مسکونی خسارت دیده غیر 
قابل اسکان باشد بنیاد مسکن استان می تواند 
از بودجه داخلی خود بازســازی این واحدها را 
آغاز کند و پس از تعیین اعتبار توســط دولت 
بودجه هزینه شده را به اداره باز گرداند.گفتنی 
است همان گونه که در گزارش اعلام شد امکان 
ســاخت و ســاز در چهارمحال و بختیاری به 
دلیل شــرایط جوی کمتر از پنج ماه می باشد 
که ضروری است هیئت دولت با در نظر گرفتن 
این شرایط تعیین تکلیف و تخصیص اعتبار به 
مناطق زلزلــه زده چهارمحال و بختیاری را به 
صورت ویژه اجرایی کند چرا که اکنون سه ماه 
از فصل بهار که امکان ساخت و ساز در استان 
وجود دارد گذشــته و تنها در ســه ماه آینده 
امکان بازسازی و ســاخت واحدهای خسارت 

دیده امکان پذیر است.

با گذشــت ســه دهه از آغاز احداث متروی تبریز، خط یک آن ۹۵ درصد و خط 
دو آن ۲۰درصد پیشــرفت فیزیکی دارد که انتظار می رود، رئیس جمهور در سفر 
خود به آذربایجان شرقی دستورات لازم را برای تخصیص اعتبار ویژه ای در جهت 
تکمیل ســریع این پروژه صادر کند. تکمیل قطار شــهری عوایدی چون کاهش 
مصرف ســوخت و صرفه جویی در انرژی، کاهــش ترافیک، کاهش آلودگی هوا، 
کاهش ســوانح و تصادفات شهری، ارتقای شاخص سلامت در خانوارهای شهری، 
آزادســازی اراضی شهری از برخی کاربری های غیرمتجانس، امکان ذخیره سازی 
اراضی شــهری به دلیل قرارگیری سیســتم در زیر زمین و سهولت دسترسی به 
خدمات و امکانات شــهری را به همراه دارد.به گزارش ایســنا، اما با این حال در 
دهه های گذشته، مدیریت کلان کشور عزم خود را برای تحقق این مطالبه دیرین 
جزم نکرده و فقط بخش کوچکی از قطار شــهری تبریز در حال ارائه خدمات به 

شهروندان است.عملیات احداث خط یک قطار شهری تبریز از سال ۱۳۸۰ شروع 
شــده و تاکنون ۹۵درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. اعتبار هزینه شده برای 
این خط ۳۰۰۹ میلیاردتومان است. در سال ۱۴۰۱، دولت ۳۰میلیاردتومان برای 
خط یک مترو تبریز کنار گذاشته است در حالی که اعتبار مورد نیاز برای تکمیل 
آن، ۱۱۷۵میلیاردتومان است. ۵۰درصد این مبلع قرار است توسط دولت و مابقی 
توســط شهرداری تبریز تامین شود.برای تکمیل خط یک قطار شهری لازم است 
که تکمیل و نصب تجهیزات فاز دوم خط یک به طول ۵.۸ کیلومتر مشــتمل بر 
شــش ایستگاه و رفع نواقص ایســتگاهها و تکمیل نصب تجهیزات فاز سوم خط 
یک به طول ۵.۸ کیلومتر مشــتمل بر شش ایستگاه و یک پایانه انجام شود.خط 
دو متروی تبریز، دومین پروژه فعال حوزه قطار شــهری تبریز است که عملیات 
احداث آن از سال ۱۳۹۰ آغاز شده و تاکنون ۱۵۴۰میلیارد تومان اعتبار برای آن 
صرف شــده و ۲۰درصد پیشرفت فیزیکی دارد. اعتبار مورد نیاز برای تکمیل این 
خط ۱۴۰۸۵ میلیارد است.اجرای فاز اول خط دو به طول ۱۰ کیلومتر مشتمل بر 
هشت ایستگاه و یک پایانه با ۲۷درصد پیشرفت فیزیکی، اجرای فاز دوم خط دو به 
طول ۷.۶ کیلومتر مشتمل بر هشت ایستگاه با ۱۸درصد پیشرفت فیزیکی و اجرای 
فاز سوم خط دو به طول ۴.۸ کیلومتر مشتمل بر چهار ایستگاه و یک پارکینگ با 

پنج درصد پیشرفت فیزیکی تاکنون انجام شده است.
جذب اعتبارات دولتی و فاینانس خارجی برای قطار شهری تبریز یکی از مهمترین 
مطالبات آذربایجان  شرقی از رئیس جمهور است که با تخصیص این اعتبارات گره 
از کار متروی تبریز گشــوده خواهد شد. روح الله متفکر آزاد، نماینده مردم تبریز، 
اسکو و آذرشهر در مجلس شورای اسلامی از پیگیری فاینانس خط دو متروی تبریز 
و جذب ۷۰۰ میلیارد تومان برای خط یک مترو در سال گذشته خبر داد.علیرضا 

منادی، رئیس کمیسیون آموزش مجلس شــورای اسلامی نیز یکی از مهمترین 
مطالبــات مردم تبریز از رییس جمهور را پیگیری اعتبارات خط دو متروی تبریز 
معرفی کرد.محمدحســین فرهنگی، دیگر نماینده تبریز نیز از آمادگی پیگیری 
مطالبات شورای شهر و شهردار تبریز خبر داد. یعقوب هوشیار، شهردار تبریز درباره 
تکمیل خط یک و دو قطار شــهری تبریز، می گوید: هرچند شهرداری تبریز تمام 
توان خود را در ســالیان گذشته برای پیشبرد پروژه مترو تبریز به کار گرفته، اما 
واقعیت این است که بودجه شهرداری تبریز نمی تواند به تنهایی در تامین اعتبار 
مترو موثر باشــد.او ادامه می دهد: بر همین اســاس لازم است دولت نیز به شکل 

جدی به این موضوع ورود کرده و اعتبار مناسبی در نظر بگیرد.
او یادآور می شود: متاسفانه در گذشته دولت همکاری چشمگیری در پروژه قطار 
شــهری تبریز نداشــته و امید می رود در آینده شاهد جبران زمان از دست رفته 
برای تکمیل خط یک و دو باشیم.شــهرام دبیری، عضو شورای شهر تبریز در این 
بــاره، می گوید: باید به صورت متمرکز موضــوع فاینانس خط دو مترو را مطالبه 
کنیم که ۴۳۰ میلیون دلار است و با اختصاص آن، دو الی سه سال آتی می توان 
خط دو متروی تبریز را تکمیل کرد.آیت الله رئیســی، رئیس جمهوری کشورمان 
پنجشنبه هفته جاری به آذربایجان شرقی سفر می کند. انتظار می رود مترو جزو 
مهم ترین مطالبات مسئولان استانی از هیات دولت باشد و بتوان بودجه مناسبی 
برای پیشبرد آن کسب کرد.با تخصیص های بودجه فعلی دولت برای مترو تبریز، 
نمی توان در کوتاه مدت شاهد رشد و پیشرفت قابل توجه آن بود. برای مثال حتی 
اگر در نظر بگیریم دولت قرار اســت نصــف اعتبار مورد نیاز خط یک را متحمل 
شود، با این میزان تخصیص سالانه، احتمالا تکمیل خط یک مترو تبریز ۲۰ سال 

به طول انجامد.

رئیس جامعه اسلامی اصناف و بازاریان اردبیل گفت: به دلیل 
تعلل راه و شهرسازی در پرداخت بودجه مرمت بازار اردبیل 
به میراث فرهنگی، به نظر می رسد حادثه ای بدتر و تلخ تر 
از متروپل در بازار تاریخی و پر تردد اردبیل رخ خواهد داد.
ســعید ایرانی جم رئیس جامعه اسلامی اصناف و بازاریان 
اردبیــل در گفت و گو با خبرنگار ایلنا با اشــاره به وضعیت 
نامناسب بازار تاریخی اردبیل خصوصا در بخش های راسته 

آهنگران، راسته پنبه فروشان و کاروانسرای زنجیرلو عنوان 
کرد: به دنبــال پیگیری های مســتمر در خصوص احیا و 
مرمت بخش های یادشــده بازار تاریخی اردبیل، اعتبار ۱۶ 
میلیارد تومانی از محل بازآفرینی شهری به اداره کل راه و 

شهرسازی اردبیل اختصاص یافت.
وی افزود: متاســفانه اداره یادشده نزدیک به ۲ سال است 
که این اعتبــار را به اداره کل میراث فرهنگی اردبیل ارائه 

نمی دهد؛ بهانه های واهی باعث شده تا به امروز ریالی برای 
مرمت این بازار از سوی راه و شهرسازی به میراث فرهنگی 
پرداخت نشــود؛ راه و شهرســازی پرداخت این اعتبار را 
منوط به فروش یک قطعه زمین کرده که معلوم نیســت 
چه زمانی این زمین به فروش برسد؛ درحالی که اعتبار ۱۶ 
میلیارد تومانی تخصیص یافتــه و نباید این بهانه ها باعث 

تاخیر در مرمت بازار شود.

رئیــس جامعه اســلامی اصناف و بازاریــان اردبیل گفت: 
 برخی از قســمت های پر رفت و آمــد بازار تاریخی اردبیل 
در آســتانه تخریب و فروپاشــی اســت و خطر جدی در 
 کمین شــهروندان اســت؛ حادثه اخیر متروپل قلب تمام
  ایرانیــان را بــه درد آورد؛ مــا اگــر دیــر اقــدام کنیم 
حادثــه ای به مراتب بدتر از متروپــل در انتظار اردبیلی ها 

خواهد بود.

عدم تعیین تکلیف زلزله زدگان اردل پس از ۹ ماه

متروی تبریز، آرزویی به قدمت 3 دهه

حادثه ای بدتر از متروپل در انتظار اردبیلی ها

بازار تاریخی اردبیل در آستانه تخریب و فروپاشی است


